
Интервју:  Мартин  Нaј,  виши
замјеник  високог
представника:  “Лобираћу  за
БиХ у ЕУ”
Надам се да ће до љетњих одмора закон о јавном РТВ сервису
бити усвојен * Што прије ријешити проблем двије школа под
једним кровом * Европа држи дату ријеч

Нaј: Снажна жеља за улазак у ЕУ

У  фокусу  активности  новопридошлог  вишег  замјеника  високог
представника Педија Ешдауна, њемачког амбасадора Мартина Нaја
биће  својеврсно  крчење  пута  Босне  и  Херцеговине  према
Европској  унији.

Искуство које овај дипломата има у односима са Унијом планира
искористити и помоћи БиХ како у земљи, тако и везама према
Бриселу и европским престоницама.

Мартин Нaј: Лобираћу и помоћи Босни да се приближи ЕУ што је
више могуће, каже он.

Снажан мотив

Дневни Аваз: На који начин то каните остварити?

Мартин Нaј: Идеја уласка у ЕУ врло је снажан мотив овдје.
Недавна посјета премијера Аднана Терзића Бриселу показала је
да Европа држи дату ријеч. Истовремено, овдје постоји изражена
амбиција да БиХ уђе у преговоре о стабилизацији и придруживању
у вријеме када се буде обиљежавала 10. годишњица Дејтонског
споразума. ОХР и власти у БиХ имају заједнички задатак да се
неопходне реформе, као предуслови за то, сроведу. Ради се о
реформи полиције и доношњу закона о јавном РТВ систему.

https://www.ohr.int/%d0%b8%d0%bd%d1%82%d0%b5%d1%80%d0%b2%d1%98%d1%83-%d0%bc%d0%b0%d1%80%d1%82%d0%b8%d0%bd-%d0%bda%d1%98-%d0%b2%d0%b8%d1%88%d0%b8-%d0%b7%d0%b0%d0%bc%d1%98%d0%b5%d0%bd%d0%b8%d0%ba-%d0%b2%d0%b8%d1%81%d0%be/
https://www.ohr.int/%d0%b8%d0%bd%d1%82%d0%b5%d1%80%d0%b2%d1%98%d1%83-%d0%bc%d0%b0%d1%80%d1%82%d0%b8%d0%bd-%d0%bda%d1%98-%d0%b2%d0%b8%d1%88%d0%b8-%d0%b7%d0%b0%d0%bc%d1%98%d0%b5%d0%bd%d0%b8%d0%ba-%d0%b2%d0%b8%d1%81%d0%be/
https://www.ohr.int/%d0%b8%d0%bd%d1%82%d0%b5%d1%80%d0%b2%d1%98%d1%83-%d0%bc%d0%b0%d1%80%d1%82%d0%b8%d0%bd-%d0%bda%d1%98-%d0%b2%d0%b8%d1%88%d0%b8-%d0%b7%d0%b0%d0%bc%d1%98%d0%b5%d0%bd%d0%b8%d0%ba-%d0%b2%d0%b8%d1%81%d0%be/
https://www.ohr.int/%d0%b8%d0%bd%d1%82%d0%b5%d1%80%d0%b2%d1%98%d1%83-%d0%bc%d0%b0%d1%80%d1%82%d0%b8%d0%bd-%d0%bda%d1%98-%d0%b2%d0%b8%d1%88%d0%b8-%d0%b7%d0%b0%d0%bc%d1%98%d0%b5%d0%bd%d0%b8%d0%ba-%d0%b2%d0%b8%d1%81%d0%be/


Дневни Аваз: Обје реформе су у ћорсокаку. Како каните наћи
излаз када је РТВ систем у питању?

Матин Нaј: Интензивно сам разговарао са чланом Предсједништва
БиХ Ивом Миром Јовићем, министом  сигурности Баришом Чолаком о
томе. Разочарало ме је да комисија у државном парламенту није
имала кворум како би предложено законско рјешење прослиједила
у даљу процедуру. Надам се да ће до 29. јуна, до сједнице Дома
народа ово питање бити ријешено и тај закон усвојен прије
љетњих одмора.

Дневни Аваз: ХДЗ БиХ не сматра да је предложени модел за њих
прихватљив. Шта каните предузети?

Мартин  Нaј:  Позвао  бих  их  да  још  једном  размисле.  Права
хрватског народа у нацрту овог закона у потпуности се поштују,
али не кроз канал на хрватском језику, већ кроз учешће у
управљању и раду јавног РТВ система.

Не желимо три национална канала који ће се пратити само у
оквиру само једне етничке групе. Желимо интегрисани систем
који ће бити у складу са духом Дејтонског споразума.

Дневни Аваз: Идеја да Херцеговачка радио телевизија буде дио
јавног РТВ система није прихватљива?

Мартин  Нaј:  Финансијски  је  то  неизводиво.  За  такву  врсту
операције би требала огромна количина новца.

Спровођење закона

Дневни Аваз:  Бавите се и проблемом «двије школе под једним
кровом». Како га више ријешити?

Мартин Нaј: У сарадњи са ОЕБС-ом радимо на томе. Он је посебно
наглашен  у  Средњебосанском  кантону.  Разговарао  сам  са
министром  образовања  тог  кантона  и  објаснио  му  да  се  тај
проблем мора ријешити. Закон о томе мора се спровести. Он ни у
ком  случају  не  крши  људска  права  нити  једног  народа  или
етничке групе. Поручио сам челницима СБК да треба да направе



акциони план за спровођење закона и понудио свако могућу помоћ
ОХР-а и ОЕБС-а. Сачекајмо да видимо шта ће они предузети прије
него кажемо било шта даље о овоме.

Дневни Аваз: Постоји ли рок за израду акционог плана?

Мартин Нaј: Да. Али сачекајмо да власти СБК ураде свој дио
посла.

Дневни Аваз:  Имали сте у каријери и важну улогу у осносима
Њемачке и ЕУ. Како то може помоћи БиХ?

Мартин Нaј: Био сам својеврсни представник Њемачке у тијелу
које одлучује о заједничкој вањској и безбједносној политици
ЕУ. И из тог искуства знам како ЕУ функционише и како се
одлуке доносе. Истовремено, добро познајем ситуацију «са друге
стране стола» када је западни Балкан у питању. Из тог искуства
могу рећи да ЕУ с нестрпљењем очекује да се реформе у БиХ
изврше како би сљедећа фаза односа започела.

Дневни Аваз: На неки начин лобираћете за БиХ?

Мартин Нaј: У сваком случају снажно ћу бранити интересе БиХ
пред Унијом!

 

Најбоље рјешење – укидање регрутације

Мартин Нaј: Има јако пуно аргумената који говоре у прилог томе
да  се  регрутација  треба  укинути  како  би  БиХ  имала
професионалну,  ефикасну  и  добро  плаћену  војску.   То  би  у
доброј мјери могло испунити захтјеве НАТО-а, а чланство у ту
органиозацију ваша земља јако жели.

Све информације које имам указују да је за БиХ добро рјешење
да се одрекне регрутације и због финансија, а и због тога што
се  неке  ствари  могу  лакше  рјешавати  у  војсци  која  је  у
потпуности професионализована.


